

# لجنة قبول المهندسين ومكاتب الاستشارات الهندسية

القانون رقم ( 19 ) لسنة 2005م بتنظيم مزاولة المهن الهندسية بدولة قطر



إعداد / حورية محمد آل شيخ - أمين سر اللجنة

تصنيف المهندسين					
سوم	الر	الشهادة			الفئة
تجديد	قيد	دكتوراه + خبرة	ماجستير + خبرة	بكالوريوس + خبرة	العنه للمهندس
200	300	شهادة جامعية في أي من التخصصات الهندسية  وتجاوز عمر ه 60 عاما			خبير

200	300	5	7	10	الأولى
200	300	3	5	7	الثانية
200	300	2	3	5	الثالثة
200	300	أقل من 2	أقل من 3	أقل من 5	متدرب

- \* يشترط اجتياز اختبار القدرات الفنية في مجال التخصص (مقابلة شخصية للخبير).
  - \* لا يتم احتساب فئة الخبير ضمن عدد المهندسين المطلوبين لتصنيف المكاتب
    - \* يكون التصنيف في فئة خبير بالنسبة للمهندس القطري بناء على طلبه.
- \* يحق للمهندس النظلم من قرار اللجنة خلال 30 يوم من تاريخ تسلم الإخطار (مادة 13 من القانون).
   \* في حالة رفض تظلم طلب القيد ، يحق للمهندس التقدم بطلب القيد بعد 6 أشهر من تاريخ الإخطار بنتيجة لاختبار الأول، ويكون الاختبار الثاني الفرصة الأخيرة للقيد كما يحق له التظلم من القرار الثاني.
  - ملاحظات :
- \* بحق للمهندس فنة ثانية أو ثالثة أو متدرب طلب الترفيع لفنة أعلى عند تجديد القبد فقط أي بعد سنتان . \* يتم القيد بسجل المهندسين لجميع العاملين بمكاتب الاستشارات الهندسية المختلفة وغيرها من المجالات الهندسية ماعدا العاملين بالدولة .
- \* يجب ُعلى المهندس ُذكر اسمه ورقم قيده على جميع الرسومات والتصاميم والنقارير التي يعدها أو يشارك بها عن طريق المكتب ( مادة 16 من القانون ) .

التخصصات الفنية الفرعية للمهن الهندسية:

الهندسة المدنية:

( هندسة المياه والري و الصرف الصحي — هندسة الطرق والمرور — هندسة المطارات والموانيء — هندسة الأساسات والتربة — هندسة الإنشاءات — هندسة الأشغال العامة — هندسة الصحة والبينة — هندسة المساحة ) . ثانياً — الهندسة المعمارية :

- ( العمارة الهندسة المعمارية تخطيط المدن التصميم العمراني ) .
- ثَّالثاً الهندسة الميكانيكية : ( هندسة القوى الميكانيكية – هندسة التكييف والتبريد والتدفئة والتهوية – هندسة ميكاتيكا السوائل ) .

رابعاً - الهندسة الكهربائية والإلكترونية:

( الهندسة الكهربائية ـ الهندسة الإلكترونية وهندسة الكمبيوتر ـ هندسة القوى الكهربائية والتحكم الألي ــ هندسة الشبكات الكهربائية والتوزيع) .

همست السبعات المهربات واللوريع) . خامساً – الهندسة الكيميائية و هندسة البترول والخاز:

( هندسة معدات المناجم والتعدين - هندسة تركيب الخامات - الهندسة الجيولوجية - الهندسة الكيميانية - هندسة المعادن - هندسة البترول والخاز - هندسة البتروكيماويات ) .

سادساً - حساب الكميات وتقدير التكاليف:

(حساب الكميات - تقدير التكاليف).

سُابِعاً – إدارة المشاريع : ( إدارة المشاريع في جميع التخصصات والأعمال الهندسية ) .

ر إدارة المساريح في جميع الد ثامناً — الهندسة الصناعية :

( هندسة النظم ) .

تُاسعاً - هندسة الأمن و السلامة .

عاشر أ — هندسة الاتصالات .

الحادي عشر - الهندسة الزراعية .

الثاني عشر - الهندسة البيئية .

الثالث عشر - الهندسة البحرية وعمارة السفن.

## المكاتب العالمية

قيمة التأمين : ( 2 مليون ريال قطري ) على أن تكون الوثيقة صادرة من دولة قطر وصالحة لمدة ( 3 ) سنوات .

مساحة المكتب: لا تقل عن ( 200 م2 )

## حجم الاعمال المسموح بها .

مساحة البناء	القيمة المادية للمشروع
غير محددة	غير محددة

## الرسوم : (يترتب على عدم التجديد في الموعد المحدد شطب القيد بعد الإنذار) مادة 11 من القانون

تجديد القيد ( بعد سنتان )	قید جدید
20000 ريال	25000 ريال قطر ي
	4000 ريال لكل تخصص

## المكتب بدولة قطر أولى) لغير القطريين

سنوات الخبرة

10 سنو ات (فئة أو لي)

5 سنو ات منها بالمكتب

الرئيسي أو أي من الفروع

لغير القطري

10 سنوات خبرة (فئة

\* يشترط مزاولة المهنة للمكتب الرئيسي لمدة ( 10 سنوات ) دون انقطاع ، ويشترط أن تكون لديه أربع فروع غير موطنه ، ويشترط إنجاز عشرة مشاريع في خمس دول أخرى غير موطنه ، وتقاضى عنها ما لا يقل عن (100 مليون ريال قطري) .

ملاحظات للمكاتب العالمية

عدد المهندسين

عدد (1) مهندس مسؤول

يشترط تخصصه في أحد الفروع الهندسية المطلوب قيد المكتب بها

عدد ( 3 ) مهندسین دائمین فی

- \* يجب أن يكون المقر لائقاً وأن يتم إخطار اللجنة بعنوانه وبأي تغيير يطراً عليه خلال 30 يوماً من تاريخ حصول هذا التغيير (مادة 15 من القانون).
  - \* يجب تعليق شهادة القيد وأي تعديل يطرأ عليها في مكان ظاهر بالمقر (مادة 22 من اللائحة).
- \* لا يسمح لملاك المكاتب الاستشارية والشركاء فيها والمهندسين العاملين بها العمل في الدولة أو المؤسسات العامة أو المقاولات أو التجارة في مواد البناء (مادة 17و18 من القانون). كما لا يسمح للمهندسين العاملين بمغادرة البلاد إلا للإجازات المعتادة أو لمدة استثنائية مؤقتة.
  - \* لا يجوز التنازل عن ترخيص المكتب إلا بعد الحصول على موافقة اللجنة (مادة 8 من القانون).
    - " يبور العمل في غير التخصص أو التصنيف المرخص له ( مادة 7 من القانون ) . \* لا يجوز العمل في غير التخصص أو التصنيف المرخص له ( مادة 7 من القانون ) .
- \* لا يُجِوَّزُ للمكتبُ أَو السَّهندس اتخاذ أي إجراءات قصَّائيةً ضدُ مهندس أو مكتبُّ آخَرُ إلا بعد الحصول على إذن كتابي من اللجنة ( مادة 21 من القانون ) .

# المكاتب المحلية (فئة أولى)

قيمة التأمين : ( 2 مليون ريال قطري ) على أن تكون الوثيقة صادرة من دولة قطر وصالحة لمدة ( 3 ) سنوات .

مساحة المكتب: لا تقل عن ( 200 م2 )

## حجم الأعمال المسموح بها:

جميع التخصصات

مساحةالبناء	القيمة المادية للمشروع
غير محددة	غير محددة

# الرسوم : (يترتب على عدم التجديد في الموعد المحدد شطب القيد بعد الإنذار) مادة 11 من القانون

تجديد القيد ( بعد سنتان )	قيد جديد
10000 ريال	15000 ريال قطري
	2000 ريال لكل تخصص

## التخصصات المسموح بها / الكادر الفني:

سنوات الخبرة	عدد المهندسين	التخصص
10 ( فئة أولى)	4	مدني
10 ( فئة أولى)	4	معماري
10 ( فئة أولى)	4	كيمياء وبترول وغاز
10 ( فئة أولى)	3	إدارة مشاريع
10 ( فئة أولى)	3	كهرباء وإلكترونيات
10 ( فئة أولى)	3	میکانیکا

(	ثالثة	فئة	)	محلية	كاتب الم	المك
- //			- //	40	4	

قيمة التأمين: ( 500.000 ريال قطري ) على أن تكون الوثيقة صادرة من دولة قطر وصالحة لمدة ( 3 ) سنوات

مساحة المكتب: لا تقل عن ( 90 م2 )

## حجم الأعمال المسموح بها:

مساحة البناء	القيمة المادية للمشروع
لا تزيد عن ( 2000 م2 )	لا تزيد عن ( 3 ملايين ريال قطري
	(

#### الرسوم: (بترتب على عدم التجديد في الموعد المحدد شطب القيد بعد الإنذار) مادة 11 من القانون

تجدید القید ( بعد سنتان )	قيد جديد
6000 ليل	10000 ريال قطري
	1000 ريال لكل تخصص

## التخصصات المسموح بها / الكادر الفني:

سنوات الخبرة	عدد المهندسين	التخصص
7 ( فئة ثانية)	1	مدني ( ماعدا المساحة )
7 ( فئة ثانية)	1	معماري ( ماعدا تخطيط المدن )
7 ( فئة ثانية)	1	كهرباء وإلكترونيات
7 ( فئة ثانية)	1	الهندسة الزراعية

### ملاحظات لجميع المكاتب المحلية

- \* إذا كان المكتب مملوكاً لأكثر من شخص طبيعي أو معنوي يشترط أن لا تقل نسبة الشركاء القطربين عن ( 51% ) ، ويشترط قيد الشركاء الغير قطريين بالسجلات (مادة 6 من القانون).
  - \* يحق للمكتب تعيين مهندس أو أكثر مسؤولين عن الإدارة ومفوضين بالتوقيع عن المكتب .
    - \* المهندس المسؤول يجب أن يكون لديه خبرة لا تقل عن عشر سنوات ( فئة أولى ) .
- \* يحق للمكتب ( فئة ثانية وثالثة) التقدم بطلب الترفيع للفئة الأعلى عند التجديد فقط ، أي بعد انقضاء
- \* يجب أن يكُون المقر لائقاً وأن يتم إخطار اللجنة بعنوانه وبأي تغيير يطرأ عليه خلال 30 يوماً من تاريخ حصول هذا التغيير (مادة 15 من القانون).
  - \* يجب تعليق شهادة القيد وأي تعديل يطرأ عليها في مكان ظاهر بالمقر (مادة 22 من اللائحة).
- \* لا يسمح لملاك المكاتب الاستشارية والشركاء فيها والمهندسين العاملين بها العمل في الدولة أو المؤسسات العامة أو المقاولات أو التجارة في مواد البناء (مادة 17و18 من القانون).
  - \* لا يجوز التنازل عن ترخيص المكتب إلا بعد الحصول على موافقة اللجنة (مادة 8 من القانون).
    - \* لا يجوز العمل في غير التخصص أو التصنيف المرخص له ( مادة 7 من القانون ) .
- \* لا يجوز للمكتب أو المهندس اتخاذ أي إجراءات قضائية ضد مهندس أو مكتب آخر إلا بعد الحصول على إذن كتابي من اللجنة ( مادة 21 من القانون ) .

1			
	10 ( فئة أولى)	3	حساب كميات وتقدير تكاليف
	10 ( فئة أولى)	3	صناعية
	10 ( فئة أولى)	3	الأمن والسلامة
	10 ( فئة أولى)	3	الاتصالات
	10 ( فئة أولى)	3	الهندسة الزراعية
	10 ( فئة أولى)	3	هندسة بيئية
	10 ( فئة أولى)	3	الهندسة البحرية وعمارة السفن

\* يشترط إنجاز عدد من المشاريع لا تقل قيمتها عن ( 70 مليون ريال قطري ) سنوياً ، ويستثنى من ذلك المقيد بالسجل لأول مرة

## المكاتب المحلية (فئة ثانية)

قيمة التأمين : (مليون ريال قطري ) على أن تكون الوثيقة صادرة من دولة قطر وصالحة لمدة ( 3 ) سنوات

مساحة المكتب: لا تقل عن ( 120 م2 )

## حجم الأعمال المسموح بها:

مساحة البناء	القيمة المادية للمشروع
لا تزيد عن ( 5000 م2 )	لا تزيد عن (10 ملايين ريال قطري

الرسوم : (يترتب على عدم التجديد في الموعد المحدد شطب القيد بعد الإنذار) مادة 11 من

تجديد القيد ( بعد سنتان )	قید جدید
8000 ريال	13000 ريال قطري
	1500 ريال لكل تخصص

## التخصصات المسموح بها / الكادر الفني:

	. ي	
سنوات الخبرة	عدد المهندسين	التخصص
10 ( فئة أولى)	3	مدني
10 ( فئة أولى)	3	معماري
10 ( فئة أولى)	2	كهرباء وإلكترونيات
10 ( فئة أولى)	2	میکانیکا
10 ( فئة أولى)	2	حساب كميات وتقدير تكاليف
10 ( فئة أولى)	2	الهندسة الزراعية

\* يشترط إنجاز عدد من المشاريع لا تقل قيمتها عن ( 30 مليون ريال قطري ) سنوياً ، ويستثنى من ذلك المقيد بالسجل لأول مرة

> هاتف: 44262522-44262399 فاكس : 44262604

> > ص . ب : 22667

www.baladiya.gov.qa

Ministry of Municipality & Urban Planning

# **Engineers & Consulting Offices Accrediting Committee**

Low No. (19) Year 2005
For Regularizing the Practice of
Engineering Professions
In the State of Qatar



Preparation by/ Horiya Al-Alshaikh Secretary of Engineers & Consulting Offices Accrediting Committee

**Local Office (Third category)** 

Category	Bachelor +Experience	Master +Experience	Ph. D. +Experience	Reg.	Renewal
Expert	Degree in engineering and older than 60 years		than 60 years	300	200
First	10	7	5	300	200
Second	7	5	3	300	200
Third	5	3	2	300	200
Trainee	Less than 5	Less than 3	Less than 2	300	200

- \* Provided that he should successfully pass the technical capacity test in the area of specialization.
- \* The registration of qataries engineers as expert is based on his request.
- \* The engineer may grieve against the decision of the Committee within 30 days from the date of receiving the notice (article 13 of the Law).
- \* In the case of refusal the grievance of the registration request, the engineer can submit another registration request after six months of receiving the notice of the first test, and the second test is the last chance to register in the engineering committee, also he can grieve against the decision of the Committee.

#### Notes:

- The engineer of second class or third class may apply for promotion to a higher category only upon the renewal of the registration, it means after two years.
- All those who work at different engineering consultancy offices and other engineering fields should be registered at the engineers register, excluding those who work at the State's departments.
- The engineer should state his name and registration number on all the drawings, designs and reports prepared by him or participated by him through his office (article 16 of the law).

## Technical sub-specializations table for the professions of engineering:

#### a. Civil Engineering:

(Water, irrigation and drainage engineering - Road engineering - Airports & Ports engineering - Basis & Soil engineering - Construction engineering - Public works engineering - Health & environment engineering - Survey engineering)

#### b. Architectural engineering:

(Architecture - Architectural engineering - Cities planning - Urban design)

#### c. Mechanics engineering:

(Mechanical Power Engineering - Conditioning, refrigeration, heating, ventilation Engineering - Engineering of Fluid Mechanics)

#### d. Electricity & Electronics engineering:

(Electricity engineering - Electronic & Computer engineering - Electrical Power Engineering and Automatic Control - Electrical distribution networks Engineering)

#### e. Chemicals, Petroleum & Gas engineering:

(Mines & mining engineering - Materials installation engineering - Geological Engineering - Chemical engineering - Metallurgical engineering - Petroleum & Gas engineering - Petrochemical Engineering)

#### f. Quantities surveying, Cost Assessment:

(Quantities surveying - Cost Assessment)

#### g. Project Management:

(Project management in all specializations and engineering)

#### h. Industrial engineering:

(Systems Engineering)

#### i. Security & Safety engineering.

#### j. Communication engineering.



## **International Offices**

#### **Insurance value: (2 Million Qatari Riyals)**

The Policy should be issued at State of Qatar and valid for three years

Office space: not less than 200 m<sup>2</sup>

#### **Business volume allowed:**

Project's value	Construction's area
Non-specific	Non-specific

#### Fees:

Registration	Renewal (after two years)
QR. 25.000	QR. 20.000
& QR. 4000 per each specialization	

#### **Technical Staff:**

Specialization	Number of Engineers	Years of Experience
All specialization	(1) In charge Engineer Specialization in one of the branches of engineering is required under the Office	10 years (First Category) 5 of them in the main office or any of the branches for non- Qatari
	(3) engineers permanent in Office in Qatar	10 years for non- Qatari engineers

#### Notes for all International offices

- Required practicing the profession for the main office for ten years without a break.
- . It should have four branches other than its native branch.
- Required completion of ten projects in five countries other than home country and availed at least (100) million riyals.
- If the office is owned by natural or legal partners, the share of the Qatari partners is not less than 51% and the non-Qatari partners should be registered at the engineers register. (Article 6 of the Law).
- The office should be appropriate and Committee should be informed of its address and any change in the address within 30 days from the date of change (article 15 of the Law).
- The registration certificate and any changes thereon should be hung at a visible place in the office (article 22 of the regulation).
- The owners of the consultancy offices, its partners and employees are not allowed to work at the State's departments, public corporations or contracting companies or to deal with the building materials (articles 17 and 18 of the law).
- No assignment from the office license is allowed unless the approval from the Committee is obtained (article 8 of the Law).
- Not work in any specialization or category for which the license is not granted. (Article 7 of the law).
- The office or engineer is not allowed to take any legal procedure against any engineer or office unless the written approval from the Committee is obtained (article 21 of the law).

Classification of Engineers		
engineer	Certificate	Fees

#### **Business volume allowed:**

Project's value	Construction's area
Non-specific	Non-specific

#### Fees:

Registration	Renewal (after two years)
QR. 15.000	QR. 10.000
& QR. 2000 per each specialization	-

#### **Technical Staff:**

recinical stan.			
<b>Specialization</b>	Number of Engineers	Years of Experience	
Civil	4	10 (First Category)	
Architectural	4	10 (First Category)	
Chemicals, Petroleum & Gas	4	10 (First Category)	
Project Management	3	10 (First Category)	
Electricity & Electronics	3	10 (First Category)	
Mechanics	3	10 (First Category)	
Quantities surveying , Cost Assessment	3	10 (First Category)	
Industrial engineering	3	10 (First Category)	
Security & Safety engineering	3	10 (First Category)	
Communications engineering	3	10 (First Category)	
Agricultural Engineering	3	10 (First Category)	

<sup>\*</sup> Required to accomplish a number of projects the total amount of which is not less than (70) million riyals annually, with an exception for the registration at first time.

The Policy should be issued at State of Qatar and valid for three years

Office space: not less than 120 m<sup>2</sup>

#### **Business volume allowed:**

Project's value	Construction's area
Project value not exceed	Construction's area is not more
QR 10 million	than 5000 m <sup>2</sup>

#### Fees:

Registration	Renewal (after two years)
QR. 13.000	QR. 8000
& OR 1 500 per each specialization	

#### **Technical Staff:**

Specialization	Number of Engineers	Years of Experience
Civil	3	10 (First Category)
Architectural	3	10 (First Category)
Electricity & Electronics	2	10 (First Category)
Mechanics	2	10 (First Category)
Quantities surveying , Cost Assessment	2	10 (First Category)
Agricultural Engineering	2	10 (First Category)

\* Required to accomplish a number of projects the total amount of which is not less than (30) million riyals annually, with an exception for the registration at first time.

Office: 44262399 / 44262522 Fax: 44262604

> P.O. Box 22667 www.baladiya.gov.qa

## **Local Office (First category)**

Insurance value: (2 Million Qatari Riyals)
The Policy should be issued at State of Qatar and valid for three years

Office space: not less than 200 m<sup>2</sup>

#### **Insurance value: (500 Thousand Qatari Riyals)**

The Policy should be issued at State of Qatar and valid for three years

Office space: not less than 90 m<sup>2</sup>

#### **Business volume allowed:**

Project's value	Construction's area
Project value not exceed	Construction's area is not more
QR 10 million	than 2000 m <sup>2</sup>

#### Fees:

Registration	Renewal (after two years)
QR. 10.000	QR. 6000
& QR. 1000 per each specialization	-

#### **Technical Staff:**

Specialization	Number of Engineers	Years of Experience
Civil (Except Survey)	1	7 (Second Category)
Architectural (Except Town Planning)	1	7 (Second Category)
Electricity & Electronics	1	7 (Second Category)
Agricultural Engineering	1	7 (Second Category)

#### Notes for all local offices

- If the office is owned by natural or legal partners, the share of the Qatari partners is not less than 51% and the non-Qatari partners should be registered at the engineers register. (Article 6 of the Law).
- The office may appoint one or more engineers as administration in-charge and authorized signatory of the office.
- The engineer in-charge should have at least ten years' experience (first category).
- The engineer of second class or third class may apply for promotion to a higher category only upon the renewal of the registration, it means after two years.
- The office should be appropriate and Committee should be informed of its address and any
  change in the address within 30 days from the date of change (article 15 of the Law).
- The registration certificate and any changes thereon should be hung at a visible place in the
  office (article 22 of the regulation).
- The owners of the consultancy offices, its partners and employees are not allowed to work at the State's departments, public corporations or contracting companies or to deal with the building materials (articles 17 and 18 of the law).
- No assignment from the office license is allowed unless the approval from the Committee is obtained (article 8 of the Law).
- Not work in any specialization or category for which the license is not granted. (Article 7 of the law).
- The office or engineer is not allowed to take any legal procedure against any engineer or
  office unless the written approval from the Committee is obtained (article 21 of the law).

## **Local Office (Second category)**

**Insurance value:** (One Million Qatari Riyals)